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 بررسي برنامه هاي رفع مشكلات ترافيكي
در گفت وگو با معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران

سال هاست مشكلات حمل و نقل عمومي تهران شهروندان را عاصي كرده، هرچند راهكار هاي بسياري از سوي 
كارشناسان ارائه شده است و چندين مسئول هم به سازمان حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران آمده  و وعده حل 
اين مشكلات را داده اند، اما در نهايت كمبود واگن هاي مترو و اتوبوس هاي شهري مانع به نتيجه رسيدن كارها شده 
است. بدتر اينكه هر روز ترافيك سنگيني در خيابان ها و اتوبان هاي پايتخت ايجاد می شود و پايتخت نشينان را 
ساعت ها در معابر متوقف نگه مي دارد. مشخص نيست چه زماني قرار است اين بيماري مزمن شهري درمان شود، 

به همين منظور »جوان« با محسن هرمزي، معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران گفت وگو كرده است. 

مهسا گربندي

پرونده
ترافيك شهری

 يك�ي از مس�ائل مديريت�ي در ته�ران، 
آمدوش�دهاي درون ش�هري اس�ت، اما 
ش�هروندان در اي�ن زمينه با مش�كلات 
عديده اي مواجه هس�تند. اگر آنها قصد 
ت�ردد از خيابان ه�ا و اتوبان ها را داش�ته 
باشند، با ترافيك سنگين مواجه مي شوند، 
اگر هم وسايل حمل و نقل عمومي از جمله 
مترو را انتخ�اب كنند، ازدح�ام جمعيت 
كلافه ش�ان مي كند. چه زماني قرار است 

اين مشكل حل شود؟ 
موضوع حمل و نقل يك موضوع چندوجهي است. شايد 
اصلي ترين دليل ترافيك در سطح شهر، توليد خودروي 
جديد، بدون در نظر گرفتن اسقاط خودروهاي قديمي 
باشد. شهرداري تهران هيچ اختياري در اين زمينه ندارد 
و اصلًا نمي داند كه روزانه چه تعداد آمار از خودروي نو، 
شماره گذاري ش��ده و وارد شهر مي ش��ود. اين پرسش 
مهمي است كه آيا به همان ميزان خودروي توليدشده، 
خودروي فرسوده از رده خارج مي شود؟ پاسخ »نه« است. 
بدتر اينكه شاهد رقابت خودروس��ازاني هستيم كه هر 
كدام قصد دارند خودروي بيشتر، توليد و وارد بازار كنند 
تا آمار فروش خود را بالا ببرند. عده اي هم به دنبال واردات 
خودرو هس��تند، اما هيچ كدام از اينه��ا به فكر وضعيت 

ترافيك شهر و اسقاط خودروهاي فرسوده نيستند. 
 متأس�فانه ش�هر تبدي�ل ب�ه پاركينگ 
متحرك خودرو شده است. هر چقدر مدل 
حمل و نقل ايجاد مي شود و اقداماتي صورت 
مي گيرد، باز هم مش�كلات رفت و آمد در 
شهر تس�هيل نمي شود. »ش�هرداري« و 
»دولت« اساساً كجاي اين ماجرا هستند و 
دستگاه هاي ذي ربط چه وظيفه اي دارند؟

اقدامات در ح��وزه حمل و نق��ل، زمانبر اس��ت اما همه 
دستگاه ها و ارگان هاي مربوط بايد نسبت به آن احساس 
مسئوليت داش��ته باش��ند و س��هم خود را در ترافيك 
ايجادشده بپذيرند. مثلًا عمده دانشگاه هايي كه در مركز 
طرح ترافيك قرار دارند، كلاس هاي خود را فقط در چند 
روز خاص هفته تشكيل مي دهند! چرا كلاس هاي اين 
دانشگاه ها شناورسازي نمي ش��ود تا بار ترافيكي را كم 
كند؟ اين يك مثال كوچكي از بي توجهي ها نس��بت به 
ترافيك شهرمان اس��ت. به طور حتم اگر هر كسي، هر 
سازماني و هر دستگاهي بخشي از كار را بر عهده بگيرد و 
به وظايف خود عمل كند، مشكل ترافيك در سريع ترين 

زمان ممكن حل مي شود. 
 شما در جايگاه يك مقام مسئول، ايرادات 
را مي بيني�د و راهكاره�اي آن را ه�م 
مي دانيد، پس مي توانيد جلسات متعددي 
با مسئولان ساير س�ازمان ها و دستگاه ها 

بگذاريد و درصدد حل آنها باشيد. 
بله درست اس��ت، اين كار انجام خواهد ش��د، اما رسانه 
مي تواند و بايد كنار مس��ئولان قرار بگيرد تا مش��كلات 
حل شود. قانون تكليف را مش��خص كرده است كه يك 
تعداد خ��ودروي فرس��وده از رده خارج ش��ود. وقتي به 
قانون عمل نمي شود، بايد از مسئولان مطالبه شود. ما در 
مورد توسعه حمل و نقل عمومي وظيفه داريم و بدهكار 
مردم هم هس��تيم. بايد در حوزه تاكسي و اتوبوس يك 
حمل و نقل تركيبي و متوازن براي شهروندان ايجاد كنيم 

تا زمينه سفر براي شان به صورت شفاف و بدون دردسر 
فراهم شود، يعني هر شهروند از در خانه  تا ايستگاه مترو، 
دسترسي به تاكسي يا اتوبوس داشته باشد و اين موارد 
برايش تسهيل ش��ود، اما بايد به موارد ديگري نيز توجه 
شود؛ اينكه »آموزش« و »فرهنگ سازي« هم بسيار مهم 
است. برخي شهروندان سهم خود را در اين ترافيك مهم 
نمي دانند و مي گويند وظيفه دولت و ش��هرداري است 
كه مشكل ترافيك را حل كنند. حتماً يادتان هست كه 
در دوره كرونا ترافيك بسيار كم ش��ده بود چراكه همه 
به سمت استفاده از كس��ب و كارهاي الكترونيكي رفته 
بودند، اما شاهد آن هستيم كه بسياري از افراد در دوران 
پساكرونا حتي براي خريد يك نان هم با ماشين مي روند 
و مي آيند. اگر سراغ مدل هاي جديد كسب و كار برويم، 
بسياري از مشكلات حل مي ش��ود. از طرفي بررسي ها 
نش��ان داده كه در برخي نقاط شهر، ترافيك هاي شبانه 
ناش��ي از دوردورهاي اضافي اس��ت. در هيچ جاي دنيا 
اينگونه فرهنگ استفاده از وسيله شخصي را نداريم. اگر 

مرور زمان اس�تقبال براي استفاده از آنها 
نيز بيشتر خواهد شد. به اين ترتيب تعداد 

خودروهاي تك سرنشين كمتر مي شود. 
مردم اس��تقبال مي كنند، اما ما دچ��ار عقب ماندگي از 
س��ال95 بوده ايم؛ اينكه از ابتداي96 تعداد ايستگاه ها 
بيشتر شد اما سرفاصله قطارها كمتر شده بود. مثلًا در 
ايستگاه خط7، سه دقيقه سرفاصله قطارها بيشتر شد. 

اينها نارضايتي مي آورد. 
براي همين است كه ش�هروندان به جاي 
خوشحالي از افتتاح ايستگاه هاي جديد، 
ناراحتند كه تعداد قطارها كم است و بايد 
زمان زي�ادي را منتظر قط�ار بمانند و در 
واگن ها با فشار جمعيتي مواجه مي شوند. 

بله ام��ا اقدامات��ي انجام ش��ده اس��ت، مث��لًا اينكه با 
همكاري هاي دولت تكليف630دس��تگاه واگني كه از 
سال95 معطل مانده بود، مشخص شد، حتي تعداد آن 
به 791واگن افزايش پيدا كرد. در كنار اين 791واگن، 
توليد 113واگن ملي را كه در تاريخ متروی تهران بي نظير 
بوده است، در دستور كار قرار داديم. اينها امكاني را ايجاد 

داريم پاركينگ ها را گسترش دهيم. در حالي كه در دنيا، 
مجتمع هاي تجاري، مسكوني و پزشكي كه با عموم مردم 
سروكار دارند، موظف هستند بخشي از پاركينگ خودشان 
را به شهر اختصاص دهند، اما چنين قانوني در كشور ما 
وجود ن��دارد. تا جايي كه مي بينيم ه��ر كجا كه مجتمع 
تجاري يا مجتمع پزشكان اس��ت، تابلو زده اند كه اينجا 
پاركينگ اختصاصي است! يعني س��اختمان هايي كه از 
شهر منتفع مي شوند، هيچ خدمتي به آن نمي دهند و بدتر 
اينكه هزينه و بار مازاد هم روي دوش شهر اضافه مي كنند، 

بنابراين بايد به سمت تعريف قواعد جديد برويم. 
 قرار بود تراموا بيايد. اولين افتتاحيه چه 

زماني و در كدام مسيرها خواهد بود؟ 
اساساً ما در حوزه حمل و نقل با شبكه حمل و نقل روبه رو 
هستيم. اين ش��بكه دربرگيرنده استخوان بندي اصلي 
كه مترو اس��ت و بعد از آن، اتوبوس و تاكسي مي باشد. 
يكي از متدهاي حمل و نقل توسعه يافته »تراموا« است 
كه هم در اروپا و كش��ورهاي همس��ايه به اين س��مت 
رفته اند. »ترام��وا« هزينه پايين تر و به��ره وري بالاتري 
دارد. همچنين عمر مفي��د اتوبوس هاي مان بين پنج تا 
هفت سال اس��ت كه بعد از هفت سال فرسوده مي شود 
اما عمر مفيد »تراموا« 30سال است، بنابراين به جهت 
حفظ سرمايه ها و دارايي ها بايد سراغ حمل و نقل ارزان تر و 
بهتري برويم. آنچه درباره تراموا دنبال مي كنيم، در طرح 

نظر نهايي را خواهد داد. بعد از تأييد طرح از سوی شوراي 
عالي ترافيك، وارد فاز نخس��ت اجراي طرح مي شويم. 
اميدوارم تا سه ماه آينده اين كار وارد فاز عملياتي شود. 

چه زماني اولين ايستگاه هاي تراموا افتتاح 
مي شود؟ 

زيرس��ازي خطوط و همچنين س��فارش و آماده سازي 
واگن ها، حدود دو سال طول مي كش��د، البته تا سه ماه 
آينده وارد فاز عملياتي پروژه مي شويم، اما اولين افتتاحيه 

18ماه آينده خواهد بود. 
تراموا چقدر مي تواند در كم كردن ترافيك 

مؤثر باشد؟
اولي��ن خ��ط درنظر گرفته ش��ده ب��راي تراموا مس��ير 
تهرانپارس- آزادي است و س��الانه بيش از 33ميليون 
سفر با اتوبوس در اين خط انجام می شود. اگر اين سفرها 
با تراموا انجام شود، حتماً ترافيك كمتر خواهد شد، اما 
نمي توانم عدد دقيقي از مي��زان كاهش ترافيك بگويم، 
چراكه گراف هاي ايستگاه ها و تعداد آنها به صورت دقيق 
مشخص نيست و بر اساس شبيه سازي انجام شده است. 
 گفته بوديد »طرح ترافيك تهران« تغيير 
خواهد ك�رد. چ�ه تغيي�ري در آن ايجاد 

مي شود؟  

انجام خواهد شد. گشايش »LC«)اعتبار اسنادي( براي 
اجرايي شدن قرارداد 630واگن قطار عملياتي خواهد شد 
و اين به معناي تزريق مالي به اين ابرپروژه تأمين ناوگان 
است. بر اس��اس توافق طرفين و پذيرش طرف خارجي، 
تعداد اي��ن واگن ها به طور قطعي ب��ه 791واگن افزايش 
يافته است. قرار است رايزني هايی نيز براي افزايش سقف 
ق��رارداد 791واگن به هزارو50 واگن انجام ش��ود و اميد 
داريم اولين سري از واگن هاي مورد تفاهم تا سال آينده 
به ناوگان متروي تهران افزوده شود و به تدريج با افزايش 
مشاركت توليدكننده داخلي، آخرين سري از اين واگن ها 
با مشاركت 50درصدي تأمين كننده ايراني ساخته شود و 

به بهره برداري برسد. 
كمب�ود ن�اوگان حمل و نق�ل عموم�ي در 
منطقه۲۲ تهران، ساكنان اين منطقه را با 
مشكلات بس�يار زيادي مواجه كرده، اين 
در حالي است كه هنوز بسياري از برج هاي 
اين منطقه خالي از س�كنه است و به طور 
حتم با سكونت همه ظرفيت اين خانه ها، 
مشكلات بيش از پيش خواهد شد. در اين 

زمينه قرار است كاري انجام شود؟ 
اگر منطقه۲۲ به ظرفيت خودش برس��د و همه افراد در 
خانه هاي ساخته شده ساكن شوند، تهران قفل خواهد 
شد. اين مسئله خيلي مهمي است كه بايد به آن توجه 
شود. در دوره مديريت شهري پيشين مجوز ساخت و ساز 
داده شد، بدون اينكه به حمل و نقل عمومي اين منطقه 
توجهي كنند. بايد بگويم كه ما ويراستار وضع قواعدي 
بوديم كه عده اي در دوره گذشته انجام داده اند. شهرداري 
در يك دوره دنبال اي��ن بوده كه فقط ف��روش تراكم و 
عوارض داشته باشد، سازنده دنبال اين بوده كه از ۲0 به 
30طبقه برسد و هيچ كس هم به فكر مردم نبوده چراكه 
حمل و نقل در منطقه۲۲ هيچ پيشرفتي نداشته است. در 
منطقه۲۲ غير از ايستگاه چيتگر، ايستگاه ديگري نداريم 
در صورتي كه توس��عه متوازن منطقه باي��د همزمان با 
حمل و نقل اتفاق بيفتد. اين مشكلات را مي دانيم و برايش 
راهكار داريم و نس��بت به آن بي تفاوت نيس��تيم، براي 
همين است كه خط10 را افتتاح كرديم و پيش پرداخت 
3هزارو300ميلي��اردي آن را نيز انج��ام داده ايم. هفته 
گذشته علاوه بر خط10، ساخت شش ايستگاه ديگر را 
نيز شروع كرديم مانند ايستگاه های المپيك، اتريش و 
جنت آباد. ما به مشكلات منطقه۲۲ توجه داريم و كارهاي 
مربوط به آن را هم شروع كرده ايم اما به ثمر رسيدن آن 

خلق الساعه نيست. 
ممن�ون از وقتي ك�ه براي اي�ن گفت وگو 
گذاشتيد. در پايان اگر نكته اي هست كه 
سؤال در رابطه با آن پرسيده نشده است، 

بفرماييد. 
ما در ح��وزه حمل و نقل ني��از به همراهي ش��هروندان، 
سازمان ها و دستگاه هاي مرتبط داريم،  اما برخي رسانه ها 
اين موضوع را اين گونه تعبير كرده اند كه شهرداري تهران 
گفته دست مان بالاس��ت! در صورتي كه همه ما در يك 
فضا زندگي مي كنيم، بنابراين باي��د هماهنگ و همراه 
باشيم. تمام تلاش مان اين اس��ت كه اقدامات خوبي در 
حوزه حمل و نقل و ترافيك انجام دهيم تا عقب ماندگي ها 

را جبران كنيم. 

دو بزرگراه همت ديگر هم بسازيم، باز هم ترافيك ايجاد 
مي شود. يك موضوع ديگر نيز خودروهاي تك سرنشين 
اس��ت كه هر روز تعداد زيادي از اين خودروها در شهر 
تردد دارند. به طور حتم اگر بتوان بخشي از خودروهاي 
تك سرنشين را كم كرد، كمك بزرگي به ترافيك تهران 

شده است. 
البته تاكسي هاي تك سرنشين زيادي هم 
در شهر تردد مي كنند، در صورتي كه اين 

تاكسي ها بايد مسافر سوار كنند!
بله همينطور اس��ت. بيش از 7۲هزار تاكسي در تهران 
داريم كه كمت��ر از نصف آنها س��رويس مي دهند. يكي 
از برنامه ه��اي ويژه ما تا دو س��ال آينده اين اس��ت كه 
تاكسي هايي را كه برقي مي كنيم، حتماً مشخصاً تاكسي 
هدف شوند. قرار نيست يك شخص، تاكسي داشته باشد، 
از رانت و مزايا استفاده كند اما كارهاي شخصي خود را 

انجام دهد و مسافري را سوار نكند. 
 اگر شرايط حمل و نقل عمومي بهبود يابد و 
تعداد قطارها و اتوبوس ها بيشتر شود، به 

خواهد كرد كه جهش بزرگي در ح��وزه واگن و ناوگان 
داشته باشيم. 

شهروندان چه زماني مي توانند ثمره اين 
اقدامات را ببينند؟

 شهروندان از سال آينده و به مرور زمان ثمره اين اقدامات 
را خواهند ديد. 

مشكلاتي چون نبود جاي پارك نيز سبب 
بيشتر ش�دن ترافيك مي ش�ود، چراكه 
رانندگان بايد زمان زيادي را در خيابان ها 
بمانند و دنبال جاي پارك بگردند. در اين 

زمينه اقدامي انجام خواهد شد؟
بله. مثلًا در خيابان ميرداماد بيش از يك سوم ترافيك به 
اين دليل است كه خودروها دنبال جاي پارك مي گردند. 
اگر پارك حاشيه اي هوشمند شود و حتي به اين راهكار 
برسيم كه رانندگان با اپليكيشن، جاي پارك رزرو كنند، 
بخشي از ترافيك اين نقاط كنترل خواهد شد، به همين 
منظور قصد داريم قواعد جديدي تعريف كنيم چراكه ديگر 
با نسخه هاي گذشته نمي ش��ود كار كرد. همچنين قصد 

جامع حمل و نقل و ترافيك شهر تهران بررسي شده است، 
يعني مش��اوران ما بر اس��اس مصوبه156 شوراي عالي 
ترافيك، اين طرح را طي يك سال به روز رساني كرده اند. 
مصوبات156 و 175 شوراي عالي ترافيك شهرداري ها 
را مكلف كرده است طرح جامع حمل و نقل شهر تهران 
را كه در گذشته تهيه شده بود، به روز رساني كنند، براي 
تحقق اين امر، يك س��ال است س��ازمان حمل و نقل و 
ترافيك ش��هرداري تهران قراردادي با كنسرس��يومي 
)شركتي بزرگ، متش��كل از چند شركت( منعقد كرده  
است تا به روز رس��اني طرح جامع انجام ش��ود. در حال 
حاضر مطالعات اين طرح به اتمام رسيده و به زودي آن را 
به شوراي عالي ترافيك كشور ارسال مي كنيم. بر اساس 
مطالعات انجام شده سه كريدور، شرايط اجراي تراموا را 
دارند كه شامل پايانه شرق جديد تا تهرانسر، جنت آباد 
تا ميدان فاطمي و مس��ير تردد اتوبوس هاي بي آر تي در 
بزرگراه اشرفي اصفهاني است. اين مطالعات براي انجام 
مش��ورت و نظارت در اختيار شوراي ش��هر تهران قرار 
مي گيرد و شوراي عالي ترافيك به عنوان مرجع اصلي، 

موضوعي كه در دستور كار داريم، وضع مقررات جديد و 
تغيير در طرح موجود ترافيك است كه آن را تا پايان سال 
عملياتي مي كنيم. اميدواريم با اجرايي شدن آن، مديريت 
بهتري در محدوده هاي ترافيكي شاهد باشيم. اما اجازه 
دهيد موارد آن به طور دقيق مشخص شود و طی دو ماه 

آينده پاسخ اين سؤال را بدهم. 
 قرار است با آقاي شهردار به چين برويد. 
در اين سفر چه اقداماتي در حوزه ترافيك 

و حمل و نقل انجام خواهد شد؟ 
توسعه »حمل ونقل عمومي«، »برقي سازي ناوگان« و نيز 
»هوشمندسازي« از جمله اهداف اين سفر خواهد بود. در 
اين سفر تفاهمی در مورد اجراي خط8 و خط11 تهران 
خواهيم داش��ت. علاوه بر آن، بازديد و بررسي اتوبوس و 
خودروهاي برق��ي با چند كارخانه چيني كه قرار اس��ت 
تأمين خودروی برقي را انجام دهند نيز در دستور كارمان 
اس��ت تا بتوانيم پيش از اتمام س��ال، اتوبوس هاي برقي 
جديدي را وارد كنيم. همچنين درباره پيگيري تفاهم ها 
و قراردادهاي پيش��ين در طول اين س��فر نيز اقداماتي 

ساختمان هاي زيادي را در منطقه۲۲ تهران ساخته اند، بدون اينكه توجهي به توسعه حمل ونقل آنجا داشته باشند. 
امروز حدود يك سوم جمعيت در اين ساختمان ها ساكن شده اند اما اگر روزي برسد كه همه اين خانه ها پر شود، 
يك فاجعه ترافيكي ديگر ايجاد خواهد شد. هيچ كس به فكر شرايط رفت و آمد ساكنان اين خانه ها نبوده است. هر 
چقدر كه توانسته اند در اين نقطه از تهران، ساخت وساز بي رويه انجام داده اند، بدون اينكه سيستم هاي حمل ونقل 
موردنياز آن را توسعه دهند، به همين دليل است كه امروز ساكنان چيتگر از كمبودهاي وسايل حمل ونقل گلايه 

دارند و با سختي هاي آن دست و پنجه نرم مي كنند.  
قرار است منطقه۲۲، صاحب سه خط جديد مترو شود. به گفته شهردار اين منطقه، با راه اندازي خطوط 9، 10 و 11 و 
همچنين وجود خط5، اين منطقه پهناور تهران از چهار خط مترو برخوردار خواهد شد. هر چند خبر احداث ايستگاه هاي 
جديد در آينده، نويدبخش بهبود شرايط سفر درون شهري ساكنان اين منطقه است، اما كيست كه نداند راه اندازي هر 
ايستگاه مترو از كلنگ زني تا به بهره برداري رسيدن آن، چندين سال به طول مي انجامد كه نمونه هاي آن نيز به وفور ديده 
شده است. بايد علاوه بر توسعه خطوط مترو در منطقه۲۲، توسعه خطوط اتوبوس و ايجاد ايستگاه هاي تاكسي نيز در 

دستور كار مديران شهري قرار گيرد تا هر چه سريع تر مشكلات ساكنان اين منطقه برطرف شود. 

توسعه نيافتگی حمل ونقل در منطقه ۲۲ پايتخت
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